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گذر ادامه از صفحه اول

اقتصاد

نقش اجرای قوانین 
در جهش تولید

۴. هرچه کوتاه ترشــدن مســیر دادخواهی اقتصادی 
و البته رســیدگی سریع، ادله مدار، متقن و کم ریسک، 
مهم تریــن کارکرد عدلیه یعنی دادگســتری و فصل 
خصومــت را انجام داده اســت. مثلا اگــر الزام به 
ایفای تعهد قــراردادی یا مطالبه وجــه کارکرد یک 
پیمانکار زود و بدون فساد و آیین دادرسی مدار پیش 
رفت، باید در شــاخص های دسترســی بــه عدالت 
اقتصادی نمــره مطلوبی را به قــوه اختصاص داد. 
نرخ رســیدگی، مدت زمان، کیفیت و هزینه رسیدگی 
به دادخواهی های اقتصادی باید کوتاه تر و بی اطاله تر 
شــود تا امید به بهبود فضای کسب وکار جریان یابد؛ 
وگرنه ســرمایه گذاری که بترسد در دالان دادگستری 
پس از ســال ها به حقــوق نیم بند خــود نائل آید یا 
ریســک فراوان و هزینه بالایی دهد، این انگیزه برای 

دورزدن دادخواهی را تقویت می کند. 
۵. منشــأ مشــکل اقتصاد ایران، قضائی نیســت اما 
قوه در تشدید و اســتمرار آن بی تأثیر نیست. صورت 
مســئله روشــن اســت. ایران ثروتمند و تمدن خیز 
اســت. برای کشــوری کــه با یک درصــد جمعیت 
جهــان، هفت درصــد منابع طبیعی ارزشــمند دنیا 
را به خود اختصــاص داده، ۱۸ میلیون زیر خط فقر 
ســزاوار نیســت. این آمار گواه عارضه و علتی است. 
اقتصاد ایران مبتلا به تباه ســازی نعمت های کشــور 
شده است. ســخنان اخیر معاون اول رئیس جمهور 
راجع به شــرکت های دولتی که زیان ده هستند، گواه 
این معناســت که با بی مدیریتــی، نعمت ها را پاس 
نداشــته ایم. روند خصوصی سازی ها نیز برگ دیگری 
بر ضایع کردن امکانات ملی و غیرقابل توجیه اســت. 
عارضــه سیاســت گذاری های غیرســودآور باعــث 
ســقوط رشــد تولید ناخالص داخلی به دلیل فقدان 
سرمایه گذاری کافی داخلی و خارجی و لاجرم تورم 
بی حســاب و تضاد طبقاتی و ایجاد فســاد رانتی با 
ســوداگری یک طبقــه بی زحمت و کار بزرگ شــده 

است. 
۶.  رده ایران در جدول فســاد اداری و مالی سازمان 
شفافیت، صد و سی ام بوده که قابل اغماض نیست. 
کســب دارایی با اســتفاده از فســاد باعث می شود 
انگیزه و ســلامت کار دستخوش بحران شود. فضای 
کســب وکار مولد اگر جاذبه نداشته باشد، شهروندان 
به کار خود عشق نورزیده و ثروت ملی از کف می رود. 
جامعه  گریزان از کار محکوم به زوال اســت. اصلاح 
این فهرســت ناخرســندکننده، هرچند بیشــتر ناظر 
بر تکالیف قوای مجریه و مقننه اســت اما ســاحت 

قضائی هم برای آن متصور است. 
۷.  بایــد اولویــت قوه قضــا امنیت تولید، ســرمایه 
و مالکیــت باشــد. صیانــت از اشــتغال آفرینان و 
و  ســلامت  خدمات دهنــدگان  و  دانش بنیانــان 
بازیگران مولد و مفید اقتصاد کشــور به آنان انگیزه 
ویــژه می دهد. قوه بــا تعرض به محیط زیســت و 
ســوداگری های مخل خیــر عمومی برخــورد کند. 
ناامنی نه برای کنشــگر شــفاف کننده فساد و منتقد 
حکمرانی بلکه برای مخل اقتصاد ملی و دلال رانت 
ســوار فلج کننده اقتصاد و خیر عمومی مردم باشد. 
آن رانت بازی که با واردات و پورسانت گیری اشتغال 
کلی نیروی کار را به آتش می کشد، به مراتب بیشتر به 
ضرر کشور کار کرده و عدالت کیفری و تناسب جرم و 

مجازات اینجا باید خود را نشان دهد. 
۸. تردیدی نیســت قدرت ملی، مرهون امنیت بازار 
ســرمایه و ثبات حقوق اقتصادی و مالکیت و رشــد 
ســرمایه گذاری مولد اســت. اگر در اقتصاد ضعیف 
باشیم یا باید باج دهیم یا شاهد فقر و فلاکت باشیم. 
جامعه کنشــگران اقتصادی اعم از کلان و خرد باید 
بــا دو رکن اعتمــاد و تفاهم، به رشــد تولید و ایجاد 
ارزش افزوده و اســتفاده مولد از داشته های کشور و 
صیانت از دارایی ها و ثروت ملی مدد رسانند. در این 

راه فداکاری ملی نیاز داریم. 
۹. پاســداری از حقــوق اقتصــادی مــردم یعنــی 
وقتــی می بینیــم دو بخش بانک هــای خصوصی و 
خودروسازی نیاز به تغییر جدی دارد، مماشات نکنیم. 
نگذاریم زیان ملی را تشــدید کنند. نگذاریم از کیسه 
منابع عمومی و بودجه آســیب خورده کشــور خرج 

شود که باید باری از دوش مردم و بودجه بردارند. 
۱۰. دادســتان ها در ایــن زمینه تکالیــف مراقبتی و 
کنترلی و احیاگرانه دارند. سزاوار ایران ثروتمند نیست 
که در مرتبه ۱۱۷جهانی ســعادت در ســال گذشته 
بنشیند. ما می توانیم نظام حقوقی خود را همگام با 
توسعه تنظیم کنیم. نبود اصلاحات تقنینی و قضائی 
و نهــادی همه رؤیاهــای ایران برتــر را نقش بر آب 
می کند. ضمن تقدیر از تلاش های قوه قضائیه در سال 
گذشــته، با اولویت دادن به دفاع از سرمایه، مالکیت، 
تولید و اشــتغال آفرینی می توان در وضعیت پرخطر 
ایران به تکلیف تاریخی خود عمل کرد. برای محاکم 
و سازمان ذیل قوه قضا، این اولویت باید توأم با برنامه 
و روش های اصولی و شــخص های معین تمشیت 
شود. بنیه دانشــی قوه در حوزه حمایت از مالکیت 
و سرمایه گذاری باید تقویت شــود. نهادهای داوری 
جایگزین قضا حمایت شوند. اتاق های بازرگانی مکرر 
دغدغه های خود را مطرح کنند. کنشــگران افشاگر 
فساد تحت حمایت باشند. بسته اقدام تسریعی برای 
محاکم در زمینه ساماندهی کیفی پرونده های مرتبط 
با مالکیت، قرارداد، اشــتغال، تولید و سرمایه گذاری 
تدارک شــود. مباد که بازار اشــتغال، سرمایه و تولید 
ملی ما دودســتی با کم توجهی ها واگــذار به رقبای 
منطقه شــود و جمال فاخر وطن باز هم خســارت 
ببیند. امید که سال جاری با همه سختی های کرونایی 

برای کشور پر از گشایش باشد. 

انحصارگرایی صداوسیما
 در استفاده از منابع ملی

۱۲۸ اســتاد دانشــگاه در حوزه هــای تخصصی  �
مخابــرات و فنــاوری اطلاعــات خطاب بــه رئیس 
سازمان صداوســیما  نامه ای نوشته و در آن خواستار 
بهینه سازی استفاده از طیف فرکانسی در اختیار خود 
برای تغییر کاربری (آزادســازی) حداقل بخش هایی 
از باندهــای ۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتــز به منظور توســعه 
شــبکه های سیار و ارتقای کیفیت خدمات آنها شدند. 
در ادامــه، متن این نامــه را می خوانید. بــا توجه به 
تحولــی که در اقتصــاد جهانی با تمرکــز بر اقتصاد 
دیجیتال مشاهده می شود، توسعه شبکه های پهن باند 
به عنوان زیربنای تحقق این تحول، اولویتی مهم برای 
همه کشورها محســوب می شود و نقش برجسته ای 
در افزایش رشــد اقتصادی آنها دارد. پیش بینی بانک 
جهانی دال بر افزایش ســهم ۱/۵ تا دودرصدی تولید 
ناخالص داخلی کشورها در قبال افزایش ۱۰ درصدی 
پهن باند نیز گواه این امر می باشد. منابع طیف فرکانس 
از دسته منابع ملی است که استفاده بهینه از آن نقش 
کلیدی در گسترش زیرســاخت های ارتباطی کشور و 
ایجاد بســترهای مورد نیاز در راستای جهش تولید در 
حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و کســب وکارهای 
دیجیتال دارد. در این راستا اتحادیه جهانی مخابرات 
و کنفرانس های معتبــر بین المللی بیش از یک دهه 
است که الزامات و توصیه هایی در زمینه بهینه سازی 
بهره برداری از باندهای فرکانسی و یا تغییر کاربری آنها 
طبق برنامه ریزی کلان کشورها را ارائه داده اند. شایان 
ذکر است که این بهره برداری بهینه از طیف فرکانسی 
علاوه بــر باندهــای مــورد اســتفاده در پخش های 
تلویزیونی شامل ســایر باندهای فرکانسی در راستای 
گسترش خدمات ارتباطی پرسرعت نسل های چهارم و 
پنجم مخابرات سیار نیز می شود. توسعه فناوری های 
نوین همانند فناوری ها و خدمات ابری، اینترنت اشیاء 
و هوش مصنوعی که از پایه های مهم تحول دیجیتال 
هســتند، نیازمند زیرســاخت های ارتباطی مطمئن و 
با پهنای باند بالا اســت. دستیابی به این مهم در گرو 
تخصیص باندهای فرکانسی جدید و همچنین استفاده 
از باندهای فرکانســی پاییــن (باندهــای ۷۰۰ و ۸۰۰ 
مگاهرتز) می باشد. به همین دلیل در سایر کشورها نیز 
نهادها و شــرکت های مختلفی که از باندهای مشابه 
اســتفاده کرده اند ماننــد پخش کننده های تلویزیونی، 
بخش های نظامی، شــرکت های بزرگ نفتی و نظایر 
آنها، طی تفاهم با رگولاتوری های خود، اقدام به تغییر 
کاربــری و یــا معاوضه باندهای فرکانســی موردنظر 
نموده اند که نشــان از روند جهانی جهت مشــارکت 
همگانی در استفاده بهینه از طیف فرکانسی دارد که 
اطلاعات بیشتر در این مورد به پیوست تقدیم می شود.
از منظر علمی و فنی باندهای فرکانســی پایین تر از 
مزیت های بسیاری در شــبکه ارتباطات پهن باند سیار 
برخوردار هستند که از جمله آنها می توان به پوشش 
وســیع تر و نفوذپذیری بیشــتر در فضاهای محدود و 
بســته و در نتیجه کاهش هزینه توسعه شبکه اشاره 
کرد. باندهای فرکانســی پایین برای پوشــش بیشتر در 
مناطق کم جمعیت و با پراکندگی جغرافیایی زیاد نظیر 
روســتاهای دورافتاده بسیار مناسب بوده و هزینه های 
ســرمایه گذاری و نگهداری شــبکه را به شدت کاهش 
می دهد. خاصیت نفوذپذیری این باند فرکانسی، ضمن 
توجه به جلوه های زیبایی شــهری و کاهش تداخلات 
فرکانســی، می تواند به عنوان مکمل پوشش در نقاط 
شهری و نهایتا افزایش نسبی ظرفیت شبکه محسوب 
شــود. ویژگی های مذکور توسعه زیرساخت های مورد 
نیاز جهت تحول دیجیتال کشــور را ســریع تر نموده و 
رشد و شــکوفایی اقتصاد دیجیتال کشور و بهره مندی 
از مزایــای انواع خدمات دیجیتال بــرای آحاد مردم را 
به همراه خواهد داشت. درحال حاضر تنها بخش هایی 
از این طیف فرکانســی ( ۶۹۴ الی ۸۶۲ مگاهرتز) مورد 
اســتفاده قرار می گیرد و بخش هــای قابل توجهی از 
این باندها بدون استفاده هســتند. لذا ضرورت دارد از 
درآمدها و منافع ناشــی از تغییر کاربری باند فرکانسی 
مذکــور از طریق انعقاد تفاهم نامه و یــا قراردادهایی 
با وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات یا قراردادهای 
ســه جانبه بــا وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و 
اپراتورهای مخابرات سیار فعال در کشور انتفاع حاصل 
شود. بررســی های علمی معتبر نشان می دهد که بر 
اساس شــاخص های کلیدی فناوری پخش دیجیتال، 
پخش سراسری بر بستر شبکه های سیار در مقایسه با 
ســایر فناوری های این حوزه برتری نسبی داشته و این 
مهم ســبب ارتقای کمی و کیفی ارائه ســرویس های 
موردنظر آن ســازمان به جامعه خواهد شد. با توجه 
به افق رســانه و استقبال مخاطبان از رسانه های نوین 
بر بستر شبکه های ارتباطی کشــور، تغییر کاربری باند 
فرکانســی ذکرشــده و پخش برنامه های صداوسیما 
بر بســتر شبکه های مذکور، ســبب افزایش مخاطبین 
این برنامه ها خواهد شــد که علاوه بــر ارتقای جایگاه 
آن ســازمان در جامعه، باعث کسب درآمدهای بیشتر 
و ایجاد منبع مالی جدید برای ســازمان صداوســیما 
خواهد شد. با عنایت به موارد فوق الذکر، امضاکنندگان 
این نامه به عنوان بخشی از جامعه علمی و  دانشگاهی 
کشــور در حوزه تخصصی مخابرات، فناوری اطلاعات 
و فضای مجازی، پیشــنهاد می کنند ســازمان محترم 
صداوســیما در یک اقدام ملی و در راســتای کمک به 
منافــع عمومی و کلان کشــور و ارتقای کمی و کیفی 
خدمات قابــل ارائه به آحاد افراد جامعه و حمایت از 
استفاده  بهینه سازی  کسب وکارهای دیجیتال داخلی، 
از طیف فرکانســی در اختیار خود جهت تغییر کاربری 
(آزادسازی) حداقل بخش هایی از باندهای ۷۰۰ و ۸۰۰ 
مگاهرتز به منظور توسعه شــبکه های سیار و ارتقای 

کیفیت خدمات آنها را مورد توجه قرار دهد.
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فرزانــه طهرانی: از آن مصاحبه های ســخت بود. 
نه به خاطر پرســش و پاســخ هایی که مطرح شد. 
حواشــی پیرامــون محمد امامــی و قضاوت هایی 
که ممکن اســت درباره این مصاحبه شــود، کار را 
ســخت می کرد. برای ایــن گفت وگــو چندین روز 
پرتردید داشــتم اما امامی ســوژه جذابی است که 
خبرنگار نمی تواند به راحتــی از آن صرف نظر کند. 
برای مصاحبه شرط گذاشــتم که اولا فقط با خود 
امامــی مصاحبه می کنم نه وکیل یا دوســتان او و 
دوم مصاحبه را برای بازبینی نمی فرســتم و اجازه 

نمی دهم گفت وگو را پیش از انتشار بخوانند.
تهیه کننده ســریال شــهرزاد اتهام مالی دارد و 
ســاکن اوین اســت. از زندان با ما صحبت می کند. 
برخــی نامش را بــا پول شــویی در ســینما پیوند 
می دهنــد و برخی او را بدهکار دانه درشــت بانک 

سرمایه می خوانند.
پیش از گفت وگو تلاش کــردم با نماینده بانک 
ســرمایه و دیگر افــراد مرتبط بــا پرونده صحبت 
کنم امــا در فرصت کوتاهی که داشــتم، موفق به 
گفت وگــو بــا مرتبطان نشــدم. با همــه اطلاعات 
اندکی که توانسته بودم از حواشی دادگاه ها درباره 
پرونده امامی به دســت آورم، با او صحبت کردم و 
دغدغه هایم را درباره تضییع بیت المال که همیشه 
از زمان برگــزاری دادگاه های ســرمایه در روزنامه 

پیگیری کردم، پرسیدم.
امامی در این گفت وگوی دوساعته روایت کاملا 
متفاوتــی را بیان کرد که روی دیگــری از پرونده را 
رونمایــی می کند. تهیه کننده پرحاشــیه شــهرزاد 
می گوید نه تنها به بانک ســرمایه بدهی ندارد بلکه 
از ایــن بانک بیشــتر از ۱۰۰ میلیــارد تومان طلبکار 
اســت. این ادعا می تواند کامــلا ورق را در پرونده 
برگردانــد امــا آیا واقعا بانک ســرمایه بــه امامی 

بدهکار است؟
ارتباط مالی بــا امضاکنندگان نامه پرحاشــیه، 
دستمزد بازیگران سریال شــهرزاد، ارتباط با هادی 
رضــوی، از محکومان پرونده بانک ســرمایه، ورود 
پول های کثیف به ســینما، تضییع حقوق معلمان، 
عدم هم خوانی وثیقه های ملکی با وام ۸۰ میلیارد 
تومانــی، ماجــرای ورود دلاویز بــه پرونده، نقش 
خانواده امامی در تهیه نامه، فساد ضابطان پرونده 
بانک ســرمایه، احتمال فرار امامی بعد از مرخصی 
و... از موضوعاتی است که در این گفت وگو مطرح 

شد.
دربــاره یک پرونده با شــنیدن صحبت های یک 
طــرف نمی توان قضــاوت کرد. ایــن گفت وگو هم 
می توانــد مملو از نقاط مغفول باشــد. نقاطی که 
شاید با امکان گفت وگو با نماینده بانک، کارشناسان 
پرونده یا حتی نماینده دادستان توضیح داده شود. 
«شــرق» در روزهای آتی تلاش می کند با مرتبطان 

پرونده نیز گفت وگو کند.
 صحبت را از نامه ای شــروع کنیم که جمعی  �

برای مرخصی شــما امضا کردند؛  از هنرمندان 
نامه ای که گویا قرار بود محرمانه بماند اما انتشار 
آن باعث شد برخی سینماگرانی که نامشان درج 
شــده بود، امضای این نامه را تکذیب کنند. آن 
تعدادی که ماندند، اغلب جزء افرادی بودند که 
با شما همکاری داشــته یا همچنان ارتباط مالی 
با شما دارند. همین سبب شد این گمانه تقویت 
شــود که بین این نامه و منافــع مالی این افراد 

رابطه ای وجود دارد.
نامه ای که نوشــته شــد، پس از بخشــنامه ای 
بود که از ســوی رئیس محترم قــوه قضائیه برای 
آزادی موقت و مرخصی زندانیان در شرایط خاص 
فعلی صادر شــد. برای جرائم امنیتی، اقتصادی و 
حتی جرائم خشــن این بخشــنامه قابل اجرا بود. 
طبــق گزارش های قوه قضائیه پــس از صدور این 
بخشــنامه ۱۰۰ هــزار نفر به صــورت آزادی موقت 
با ســپردن وثیقه، یا مرخصی رفته یا عفو مشــروط 
شــده و از زندان ها آزاد شدند. یکسری از همکاران 
سینمایی در چارچوب همین بخشنامه و بر اساس 
قوانیــن موجود که همه می تواننــد از آن بهره مند 
شوند، نامه ای نوشــتند که یکی از اعضای کوچک 
خانــواده بزرگ ســینما نیز از این بخشــنامه بتواند 

استفاده کند. این یک مطالبه صنفی بود.
 به جز شما افراد بسیاری چه در بخش جرائم  �

اقتصــادی چه جرائــم سیاســی هم اکنون در 
بازداشــت موقت هستند و مانند شما نتوانستند 
از این بخشنامه اســتفاده کنند. چرا فقط برای 

شما باید نامه نوشته می شد؟
برای بســیاری از این افراد هم نامه نوشته شده 
اســت. حتی نامه های غیرصنفی نیز مانند موضوع 
محیط زیســتی ها نوشــته و به عنوان یــک دغدغه 
مطرح شــده اســت. بحث ما تفکیک بین زندانیان 
سیاسی و امنیتی و اقتصادی نیست؛ بحث استفاده 
از ظرفیت هاســت. مــن هم الان از زندان با شــما 
صحبــت می کنم و نهایتا نتوانســتم از این ظرفیت 
استفاده کنم. یک ماه پیش برای آقای رسول اف هم 
این نامه امضا شــد و فقط مربوط به من نبوده و در 
واقــع قضاوتی در نامه راجع به روند رســیدگی در 
پرونده و نتیجه آن نشــده، فقط یک مطالبه صنفی 
بوده اســت. جا دارد وقتی این سؤال را می پرسید، 
مــن از این جمع هنرمندان که با نیت انســانی این 

نامه را امضا کردند، تشکر کنم.
 این سؤال من را پاسخ دهید که بین این نامه  �

و منافع مالی این افراد رابطه  ای وجود داشــته 
است یا خیر؟

شــما اگر برگردید به اولین ادعاهای مطرح شده 

در کانال هــای تلگرامی و برخی رســانه های زرد، 
می بینید که از امضای نامه توســط عوامل ســریال 
شــهرزاد صحبت کردند. بعد نسخه  ای از این نامه 
منتشر شــد با تعداد امضاکنندگانی بسیار بیشتر از 
نامه اصلی. در واقع ورژنی از نامه ادعا شــد که ما 
ننوشته بودیم؛ یعنی همین جمع ۴۶نفره. بنده هم 

نه اسپانسر بودم و نه پیگیر آن بودم.
 الان موضوع اسپانســری ایــن نامه را طرح  �

نکردم، ســؤالم درباره ارتبــاط مالی و همکاری 
گذشته یا آینده امضاکنندگان با شماست.

پاســخ باید مقدمه  ای داشته باشد. من از سؤال 
شما فرار نمی کنم. در این نامه دوستانی هستند که 
حتی من از نزدیک آنها را ندیده ام؛ یعنی هیچ ارتباط 
مالــی، کاری و وابســتگی دیگری با آنها نداشــتم. 
ســؤالی که باید به آن پاسخ داد، این است که چرا 
این نامه باید بعد از گذشــت چهار سال از تشکیل 
این پرونده نوشته شــود؟ با در نظر گرفتن اینکه من 
همیشه می توانســتیم از این ظرفیت استفاده کنم؛ 
پــس چرا زودتــر از آن بهره نبــردم و امروز بعد از 
۲۶ ماه بازداشــت که در ایــن مدت تاریخ همکاری 
افراد با من دورتر شــده و بعضــا در مجموعه های 
دیگری مشغول فعالیت هستند، این اقدام را انجام 
دهم؟ این تصوری که ایجاد شده، یک آدرس اشتباه 
است. کدام یک از این افراد را می توانیم به صراحت 
آدم هــای وابســته بدانیم. این افــراد اهل فرهنگ 
هستند، اهل معامله نیســتند. بدون سند و مدرک 
دربــاره افراد صحبت کــردن و اهانت کردن گناهی 
نابخشــودنی است. زاویه نگاه شما می تواند به این 
موضوع متفاوت باشــد. می توانید به این فکر کنید 
که این آزادی موقت از چه کســانی انتفاعی سلب 
می کند و عدم النفع ایجاد می کند؟ چه کســانی از 

نوشتن این نامه ترسیدند؟
 به هر حال شــما فردی تأثیرگــذار در حوزه  �

ســینما بودید و ورود شــما معادلات اقتصادی 
ســینما را به هــم ریخــت و باعــث افزایش 
غیرمتعارف دســتمزدها شد. در جریان ساخت 
بود که  به گونه ای  پرداخت ها  سریال شــهرزاد 
را  اهالی ســینما عنوان می کنند نظام پرداخت 
می توان به قبل از دوره سریال شهرزاد و بعد از 

آن تقسیم کرد.
الان این یک ادعاست یا سؤال است؟

 شما می گویید عده ای از  �
می ترسند،  شــما  آزاد شدن 
این  به  من می گویم شــاید 
خاطــر اســت کــه چنین 
ســینما  در  اثرگــذاری ای 

داشته اید.
ایــن  کنــار  در  الان  شــما 
ادعایــی هم  یــک  اثرگــذاری 

مطرح می کنید.
 یعنــی شــما می گویید  �

صد میلیونی  دســتمزدهای 
ادعاست؟

اهل قلم و اهل رســانه یک 
تفاوتی را باید در ادعاهایــی که می کنند با افرادی 
که در صف نانوایی ادعایی می کنند، داشته باشند. 
اهل قلم باید پس از تحقیق و بررســی و نگاه کردن 
به اســناد بحث کنند. شــما باید سندی از من دیده 

باشید که پرداخت غیرمتعارف داشته ام.
 یکی از منابع تحقیق من شما هستید. من از  �

شــما به عنوان منبع موثق و مطلع می پرسم که 
دستمزدها در سریال شهرزاد چقدر بوده؟

کلیتی را من برای شــما مطرح می کنم و شــما 
به عنوان یک فرد پرسشــگر این موضــوع را دنبال 
کنید. تفاوت شــما با دیگر افراد این اســت که باید 
پرسشــگر باشید؛ کاری که آقای علیزاده با رشیدپور 
کرد. ســؤال مطرح کــرد. گفت می شــود بگویید؟ 
این متفاوت اســت با اینکه ادعایی را مطرح کنیم. 
شما به جریان ســازی در دستمزدهای سینما اشاره 
کردیــد. بنده حاضرم در شــرایط برابــر زمانی  که 
داشتم شــهرزاد را تولید می کردم، دستمزدهایی را 
که پرداخت کردم، با ســریال معمای شــاه قیاس 
کنید. من هزارو ۵۰۰ دقیقه تولید داشــتم، آنها هم 
هزارو ۵۰۰ دقیقه تولید داشتند. بازیگرانی را که من 
اســتفاده کردم، با بازیگران آن سریال مقایسه کنید 
و نهایتــا کیفیتی را که من تولید کــردم، با کیفیتی 
که آنها تولید کردند، بســنجید. خودتان از مقایسه 
ســریال شهرزاد و معمای شــاه می توانید قضاوت 
کنید که چه تفاوتی وجود داشت. این را هم در نظر 
بگیرید که مردم باید سریال شهرزاد را می خریدند؛ 

اما معمای شــاه از تلویزیون پخش می شد. فارغ از 
تمام مسائل کیفی، شــما هزینه تولید معمای شاه 
را با ســریال شهرزاد مقایســه کنید. ببینید آنها که 
با بودجه تلویزیون محصول ســاختند، کمتر هزینه 
کردنــد یــا من با بودجــه بخــش خصوصی؟ من 

می گویم قطعا من.
 هزینه تولید شهرزاد چقدر شده؟ �

من اســناد در اختیارتان می گذارم. تولید هزارو 
۵۰۰ دقیقه ســریال شــهرزاد حــدود ۱۲٫۵ میلیارد 
تومان هزینه داشــته اســت. این مبلغی است که 
برای سریال های درجه ۲ تلویزیون هزینه می شود.

بازیگران نقــش اول چقدر  �  رقم دســتمزد 
بوده؟

من یک شرطی گذاشــتم. گفتم در شرایط برابر. 
امروز بعد از شهرزاد ۳ حدود ۱۱ سریال وارد نمایش 
خانگی شده. در شــرایط برابر در مقایسه با فروش 
شــهرزاد و در مقایســه با ســاز و کار مالی شهرزاد، 
در تمــام این ســریال ها هزینه های گزافی شــده با 
کمترین مخاطب و کیفیــت و کمترین کیفیت قصه 
و روایت. شــما اینها را با شهرزاد مقایسه کنید. این 
کار رکوردهایی را جابه جا می کند. وقتی شما دارید 
رکوردی ثبت می کنید، بعضی وقت ها، تأکید می کنم 
بعضی وقت ها با یک ســاز و کار درست، با استفاده 
از ســه دوربین در صحنه به جای اینکه یک بازیگر 
را شــش ماه داشته باشید، ســه ماه دارید و جلوی 
دوربیــن می بریــد... . این روش یــک روش علمی 
است. تهیه یک سریال به روش اقتصادی است. این 
ساز و کار اقتصادی تولید یک سریال است. کسی این 
جنبه های ساخت ســریال را بررسی نمی کند. همه 
می گویند خانم علیدوســتی چقدر دستمزد گرفت؟ 
آقای حســینی چقدر دستمزد گرفت؟ بیاییم ببینیم 

دیگران چقدر دستمزد گرفتند؟
 شــما دســتمزد خانم علیدوســتی و آقای  �

حسینی را بگویید تا ما مقایسه کنیم.
من اســناد را به شــما می دهم، شــما منتشر نکنید 
و فقــط مقایســه کنید. نامــه ای به آقای شاهســواری 
تحویل دادم که من در تمام پروژه ها، نه فقط شــهرزاد، 
چند چیز می خواهم. یک اینکه شــما حســابرس خانه 
سینما و سینما گران را بفرســتید تا حساب ها را بررسی 
کنند. هرچند من ســریال شــهرزاد را برای حسابرســی 
فرستاده ام؛ اما من این کار را انجام داده ام و شاید مورد 
پذیرش شــما نباشد، شما از خانه 
تا شرکت  سینما نماینده بفرستید 
از بُعد منابــع ورودی که عده ای 
بدون ســند و مدرک آن را وابسته 
بــه پــول معلمــان و فرهنگیان، 
وام هــای بانکی و لاشــه های قیر 
و... می دانند؛ حسابرســی شــود. 
عــده  ای مــا را درگیــر فراینــدی 
ناسالم معرفی می کنند که منجر 
و  به ســاخت ســریال شــهرزاد 
شاهگوش و... شــده است. ( این 
توضیح از طرف نویسنده مصاحبه 
لازم است داده شود که تا لحظه 
انتشار مصاحبه سندی درباره دستمزدها و هزینه کرد در 

سریال شهرزاد ارسال نشده است).
 شــما معتقدید که ۱۲٫۵ میلیــارد تومانی که  �

از  کردید،  برای ساخت سریال شــهرزاد هزینه 
محل تسهیلات بانک سرمایه نبوده است؟

خیلی شــفاف می توانیــد آن را ثابت کنید. زمانی 
ادعای شــما یک وایت بــرد در دادگاه اســت که این 
می شــود یک سند. ســند دیگر می شــود شرکتی که 
واحد حسابرسی دارد، سهامی خاص است، حسابدار 
دارد و ورودی و خروجی آن مشخص است. به همین 
دلیل بــه آقای شاهســواری نامــه زدم. در این نامه 
خواستم در شرایط برابر در شبکه نمایش خانگی که 
همه تشــکیک ورود پول های آلوده دارند و می گویند 
ازطریــق نمایش خانگی ســینما آلــوده به پول های 
کثیف شده، بررسی و حسابرسی صورت گیرد. دومین 
موردی که در نامه خواســتم این بود که در ســریال 
رسانه های خانگی و در سینما دستمزدها را در همان 
تاریخ یعنی ســال ۹۳ برای شــهرزاد تا الان بررســی 
کنند. حتــی اگر دیگــر تهیه کنندگان حاضر نشــدند 
اســناد را در اختیار خانه ســینما بگذارند من اسنادم 
را در اختیــار می گذارم تا بداننــد چیزهایی که درباره 
دستمزد آقای حسینی و خانم علیدوستی گفته شده 

است، باورپذیر نیست.
 یعنی دستمزدهایی که عنوان می شود اشتباه  �

است؟
دســتمزدها را می گویــم امــا منتشــر نکنید... 

(به دلیل تعهدی که دادم از نوشتن ارقام معذورم).
  رقم هایی که شــما گفتید دور از آنچه عنوان  �

می شود، نیست.
برای یک پروژه دســتمزد پارامتــر تعیین کننده 
نیســت. برای ســرمایه گذار هزینه کلی مهم است. 
من وقتــی می بینــم در یــک ســازوکار اقتصادی 
می شــود با یک عدد ۱۲ میلیارد تومانی هزارو ۵۰۰ 
دقیقه ســریال بــا کیفیت الف ویژه بســازیم؛ برای 
ساخت حتما برنامه ریزی می کنم. برای سرمایه گذار 
اینکه یک فردی ایکس تومان می گیرد فرد دیگری 
ایکس به علاوه یک دریافت می کند، مهم نیســت. 
بــرای من جمع جبری هزینه های آن پروژه اهمیت 
دارد. هزینه تولید یک ســریال مهم است. بگذارید 
نتیجه حسابرســی بیرون بیاید بعــد می توان بهتر 
درباره هزینه ها صحبت کرد. همین امروز هســتند 
کسانی که با این نوع حسابرسی ها و شفاف سازی ها 
مخالفــت می کننــد. مــن مطمئنــم با ایــن نوع 
شفاف سازی ها یک جریان مخالفی شروع می شود.

 شما گفتید برای ساخت سریال شهرزاد ۱۲٫۵  �
میلیارد تومان هزینه کردیــد. این رقم از منابع 

شخصی تأمین شده است؟
مگر تفاوتی دارد؟ منابع باید تمیز باشــد. منابع 
تمیز می شــود اسپانســری کــه اول ســریال تبلیغ 
می کند، می شــود ۲۰ هزار ســوپرمارکتی که شــما 
کالا را بــه آنها پیش فــروش می کنیــد. ببینید یک 
موضوعی به نام پول شــویی مطرح می شــود. در 
هیچ جــای دنیا حتی آمریکا که ســینمای میلیارد 
دلاری دارد، سینما مقصد مناسبی برای پول شویی 
نیســت. ســینما تاریکخانه های فســاد را روشــن 
می کنــد. آدم ها را در معرض قضاوت قرار می دهد 
و ایــن بدترین مقصد برای افرادی اســت که دنبال 
پنهان کردن خلاف هایشــان هســتند. این را درباره 
محمــد امامــی نمی گویــم. درباره همه کســانی 
می گویــم که در ســینما ســرمایه گذاری می کنند. 
افرادی که آن طرف گود نشســته اند با انتشار چند 
عکس و تهمت زدن، ســرمایه گذاران را از ورود به 

حوزه سینما می ترسانند.
 پــس هزینه ســریال از محــل تبلیغاتی که  �

گرفته اید تأمین اعتبار شده است؟
من این را نگفتم. به ســازوکار اشاره کردم. یکی 
از محل هــای درآمدم تبلیغاتی اســت که از کاله، 
پرشــیاخودرو، نیســان، آپ و... گرفتم. دوم فروش 
فیلم در ســوپرمارکت ها، ســوم فروش دیجیتال و 
اینترنتی سریال، چهارم فروش وی.اُ.دی که بخش 
عمده درآمد در شــهرزاد۳ از طریــق فروش وی.اُ.

دی بود... .
 چقدر درآمد داشتید؟ �

بگذارید حسابرسی انجام شود. اگر حتی یک تفاوت 
کوچک با رقم حسابرســی داشته باشــم دوباره متهم 
می شــوم. من صد کار مختلف در سینما انجام داد ه ام. 
مــن الان نمی توانم بگویم که در هــر یک از کارها چه 
رقمی درآمد داشته ام. اما کالایی که تولید شده سودده 
بوده و ادعای من این اســت که هر کاری در ســینمای 
کشــور انجام دادم از منابع پاک و سالم انجام داده ام و 
آن اثر برنده و پرفروش شــده است. پرفروش شدن این 
کارها باعث شــده از محل سود آن، کارهای دیگری در 
ســینما تولید کنم. این پرســش را لازم می دانم مطرح 
کنم. چه کســانی و با چــه انگیزه ای هر ســرمایه گذار 
جدیــدی را کــه وارد حوزه ســینما می شــود، محکوم 
به پول شــویی می کننــد؟ در صورتی که مقصد ســینما 
پول شویی نیســت. اینها کسب و کار کارت فروشی دارند. 
کارت فروشی یعنی من با چهار میلیارد تومان یک فیلم 
می ســازم ولی چون مجوز تهیه کنندگی سینما ندارم با 
چهارتا پیرمرد این حوزه بنشینم و کارت هایشان را اجاره 
کنم، پول را از تولید در بیاورم. ســینمای مبتنی بر تولید 
دیگر نمی فروشــد و زیان ده اســت و آن افراد می روند 
فیلــم دیگری تولیــد می کننــد. وقتی شــما می گویید 
معادلات از زمان من در سینما به هم ریخت بله از این 
نظر می پذیرم. من این سازوکار را به هم ریختم. سینمای 
من مبتنی بر فروش است نه تولید. سینمای من مبتنی بر 
مخاطب است نه تولید برای گنجه خانه ها و تولید آثار. 
هیچ کسی به این جنبه های کار نپرداخته است. عده ای 
نمی خواهند به این اســناد بپردازند. مــن الان صدایم 
درآمده اســت. بعــد از اینکه به مــن تاختند هم قصد 
حرف زدن نداشتم چون معتقدم کارنامه افراد کارهایی 
اســت که ســاخته اند اما وقتی به همکارانم جسورانه 
و بی محابــا هجمــه وارد شــد، اینجا دیگر ســکوت را 

جایز ندانستم.
 شما از بانک سرمایه چقدر تسهیلات گرفتید و  �

در چه سالی؟
ســال ۱۳۹۲. نه برای شــرکت تصویرگستر، برای 
دو شــرکت دیگرم؛ روشــه قشم و ســون قشم و یک 
شــرکت که متعلق به یکی از شرکای تجاری ام بود با 
نام توســعه تجارت مرین که منافعش متعلق به من 

نبود؛ با وثایق کامل.
 چقدر تسهیلات گرفتید؟ �

روی دو شــرکتی که نام بــردم ۸۰ میلیارد تومان 
تســهیلات گرفتم که ۳۷ میلیارد تومان سپرده نقدی 
داشتم؛ یعنی یکی از بالاترین سپرده ها را در بانک به 
عنوان پشــتوانه تسهیلات داشــتم و وثیقه ملکی در 

نیاوران هم گذاشته بودم.
 و میزان بدهی شما به بانک چقدر است؟ �

در اســناد بانک سرمایه منتشــره سال ۱۳۹۸، من 
در لیســت بدهکاران بانک ســرمایه نیستم. فقط در 
نوع تسویه بنده تشکیک اتفاق افتاده است. من سال 

۱۳۹۴ با بانک تسویه کرده ام.
ادامه در صفحه ۵

 گفت وگوی «شرق» با محمد امامی، تهیه کننده شهرزاد و متهم بانک سرمایه از  اوین

امامی طلبکار شد
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بعضی وقت ها، تأکید می کنم بعضی 
وقت ها با یک ساز و کار درست، با 

استفاده از سه دوربین در صحنه به 
جای اینکه یک بازیگر را شش ماه 

داشته باشید، سه ماه دارید و جلوی 
دوربین می برید... . این روش یک 
روش علمی است. همه می گویند 
خانم علیدوستی چقدر دستمزد 

گرفت؟ آقای حسینی چقدر دستمزد 
گرفت؟ بیاییم ببینیم دیگران چقدر 

دستمزد گرفتند؟


